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نیروگاه های تهران در ۸ سال گذشته مازوت 
مصرف  نکرده اند

معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی 
گفت: هیچ یــک از نیروگاه های تهران طی 
هشت ســال گذشــته از مازوت استفاده 
نکرده است، نیروگاه های مستقر در پایتخت 
سال هاست از سوخت گاز استفاده می کنند و 

نقشی در آلودگی هوای تهران ندارند. 
»ناصر اسکندری« افزود: به استناد اطلاعات استخراج 
شــده از نرم افزار سوخت کشور، میزان مازوت مصرفی 

نیروگاه های اطراف تهران از ســال ۱۳۹۳ تاکنون صفر درصد بوده که نشان می دهد افزایش 
شــاخص دی اکسید گوگرد طی ماه های اخیر به دلیل مصرف سوخت مازوت در نیروگاه های 
اطراف تهران نبوده است. وی خاطرنشان کرد: مسئله آلودگی هوای کلان شهرها از جمله تهران 
ناشی از پارامتر ذرات )PM۲.۵( بوده که به استناد اطلاعات درج شده در ترازنامه انرژی، حدود 

۸۱ درصد از آلایندگی ناشی از ذرات مرتبط با بخش حمل ونقل است.
اسکندری افزود: بر اساس اطلاعات ترازنامه انرژی کشور، سهم آلاینده ذرات ناشی از احتراق 
مازوت با احتساب صنایع تولیدکننده سیمان و نیروگاه ها در حدود ۱.۹ درصد است؛ ازاین رو منبع 
افزایش آلودگی هوا در تهران و یا سایر کلان شهر را باید در منابعی به غیر احتراق ناشی از مصرف 

مازوت جستجو کرد.
اسکندری با اشاره به مطالعات انجام شده که به تأیید سازمان حفاظت محیط زیست نیز رسیده 
است، ادامه داد: از سال ۹۴ تاکنون سهم آلاینده ترکیبات اکسید گوگردی در تعداد روزهای ناسالم 
کلان شهر تهران صفر درصد بوده که ثابت می کند از سال ۱۳۹۳، مصرف مازوت در نیروگاه های 
بخاری تهران صفر درصد بوده است.معاون راهبری برق حرارتی خاطرنشان کرد: مازوت به عنوان 
سوخت جایگزین تنها در نیروگاه های بخاری قابلیت مصرف دارد که تنها ۱۸ درصد از ظرفیت 
شبکه برق کشور را تشکیل می دهند و ممنوعیت مصرف مازوت در این نیروگاه ها به معنای 

مصرف سوخت گاز در نیروگاه های واقع در شهر تهران بوده است.

 ساخت پتروپالایشگاه ها
 ابزار دفاعی برای مبارزه با تحریم است 

عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی ساخت پتروپالایشگاه ها را 
ابزار دفاعی برای مبارزه با تحریم ها دانست 
و گفت: پالایشگاه سازی سبب توسعه صنایع 
پایین دستی و تولید محصولات پتروشیمی 

می شود.
آقای حسین حسین زاده، ضمن تأکید بر ضرورت ایجاد 
پتروپالایشگاه ها اظهار کرد: با راه اندازی پالایشگاه ها و 

پتروپالایشگاه ها می توان جوانان بسیاری را به طور مستقیم و غیرمستقیم مشغول به کار کرد، 
همچنین این صنایع برای کشور درآمدزایی و ارزآوری بسیار به همراه دارند. وی افزود: بر اساس 
این قانون، نقدینگی های درون جامعه جذب و از آن برای توسعه پالایشگاه ها و گسترش فعالیت 

بخش تولیدی استفاده می شود.
عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه ساخت پالایشگاه و پتروپالایشگاه 
ابزار دفاعی بسیار خوبی برای مبارزه با تحریم است، تصریح کرد: پالایشگاه سازی سبب توسعه 
صنایع پایین دستی و تولید محصولات پتروشیمی می شود و به تقویت منابع ارزی کمک می کند.

حسین زاده با اشاره به اینکه احداث پروژه های نفت و گاز به ویژه پتروپالایشگاه ها سودآورند و 
برگشت سرمایه خوبی دارند، گفت: احداث پالایشگاه ها و پتروپالایشگاه ها، جلوگیری از فروش 
نفت خام، تبدیل آن به فرآورده های با ارزش، ایجاد ارزش اقتصادی برای کشور، اشتغال، بی اثر 

کردن تحریم ها، افزایش درآمد ارزی، رسیدن به تنوع مشتری و... را در پی خواهد داشت.

همکاری ایران و روسیه در حوزه اکتشاف
مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران از همکاری ایران با روسیه در حوزه 
اکتشاف خبر داد و گفت: در قالب همکاری دو جانبه با این کشور همکاری 

می کنیم. 
مهدی فکور با بیان اینکه درحال حاضر با کشــور روسیه درحال همکاری در حوزه اکتشاف 
هستیم، اظهار کرد: با دانشگاه  ملی مسکو کار مشترکی را در حوزه پژوهشی و عملیاتی انجام 
می دهیم، باتوجه به اینکه حیطه فعالیت ما در حوزه اکتشاف است و در بخش تولید فعال نیستیم، 
بسترهای اکتشافی را مورد تحقیق قرار داده ایم.وی افزود: در کارهای عملیاتی که در ابعاد اکتشاف 
باشد وارد قرارداد و مذاکره می شویم، در این راستا نیز با شرکت ژئوکام روسیه یک کار مطالعاتی 
را روی یکی از بلوک ها انجام می دهیم، علاوه بر این با کشور چین نیز به همین ترتیب، کارهای 
مطالعاتی را در حال انجام هستیم.مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اقدام مشترک 
پژوهشی و مطالعاتی ایران با دانشگاه ملی مسکو، گفت: روی یکی از دانش های اکتشافی در 
حال تحقیق هستیم، دانش بیشتر از سوی ایران و تجهیزات آزمایشگاهی از سمت مسکو تامین 
می شود یعنی یک همکاری دو جانبه را پیش می بریم، باید توجه داشت که فعالان این صنعت 
در ایران در حوزه دانش حرف های زیادی برای گفتن در دنیا دارند.فکور ادامه داد: کشور روسیه 
نیز از این همکاری استقبال می کند و خواهان دریافت دانش ایران در این حوزه هستند، چراکه یاد 
می گیرند که در بحث اکتشافی از دانش روز استفاده کنند.وی با تاکید بر اینکه در دشت آبادان این 
مساله وارد مرحله عملیاتی شده است و نتیجه کار همکاری با روسیه در دشت آبادان مورد استفاده 
قرار می گیرد، گفت: ایران در این حوزه فعال است، اقداماتی خوبی انجام می شود و می توانیم با 

توسعه همکاری ها شاهد اتفاقات مثبت بیشتری نیز در این عرصه باشیم.

 جلوگیری از خروج ۶ میلیون دلار ارز از کشور 
با کاتالیست ایرانی

پتروشــیمی ایلام با آزمایش موفقیت آمیز کاتالیست ساخته شده از سوی 
شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی در واحد پلی اتیلن سنگین، از خروج 

۶ میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری کرد.
سیدغلامحسن گرشاسبی، مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام با اشاره به انعقاد تفاهم نامه این 
شرکت با شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی همسو با سیاست حمایت از شرکت های داخلی 
و دانش بنیان اظهار کرد: پتروشیمی ایلام با آزمایش موفقیت آمیز کاتالیست ساخته شده از سوی 
شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی در واحد پلی اتیلن سنگین )HDPE( از خروج ۶ میلیون 
دلاری ارز از کشور جلوگیری کرد.وی ادامه داد: این کاتالیست ضمن رقابت با نمونه های چینی و 
ژاپنی با مزیت های »در دسترس  بودن«، »صرفه  اقتصادی« و »جلوگیری از خروج ارز از کشور« 
اکنون در قلب رآکتور واحد پلی اتیلن ســنگین پتروشیمی ایلام استفاده شده است.مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی ایلام با بیان اینکه نیاز پتروشیمی ایلام به کاتالیست سالانه حدود ۳۰ تن 
است، افزود: هزینه تولید این محصول در داخل کشور معادل حداکثر ۷۰ درصد هزینه تمام شده 
نمونه خارجی است.گرشاسبی تأکید کرد: با توجه به موفقیت آمیز بودن آزمایش کاتالیست در 
این شــرکت، برنامه ریزی برای ساخت واحد کاتالیست در پتروشیمی ایلام در دستور کار قرار 

گرفته است.

 تفاهم نامه عربستان و کویت
 برای توسعه میدان گازی دورا

خبرگزاری دولتی عربستان سعودی گزارش کرد شرکت GOC آرامکوی 
سعودی، تفاهم نامه ای با شرکت KGOC کویت برای توسعه میدان گازی 

مشترک دورا )آرش( امضا کردند. 
شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی و بدر حامد الملا، وزیر نفت کویت 
در مراسم امضای این تفاهم نامه در شهر کویت حضور داشتند.طبق گزارش خبرگزاری دولت 
کویت، تفاهم نامه، تولید یک میلیارد فوت مکعب گاز و ۸۴ هزار بشکه گاز مایع در روز را هدف 
گذاری کرده اســت.میدان دورا در مرز دریایی ایران و کویت قرار دارد. ایران اعلام کرده که در 
این میدان سهم دارد و توافق عربستان سعودی و کویت برای توسعه آن را غیرقانونی خوانده 
است. وزیر انرژی عربستان سعودی اوایل امسال در اظهاراتی مدعی شده بود: ما به توسعه این 
میدان ادامه می دهیم. ما بیانیه عمومی مشترکی را صادر و ایران را تشویق کرده ایم اگر مدعی 
سهمی در این میدان است، پای میز مذاکره بیاید و این مسئله، یک ادعا مانده است.وی در ادامه 
افزود: عربستان سعودی و کویت مایل هستند در هر مذاکره ای با یکدیگر کار کنند زیرا منافع 

مشترکی در این منابع دارند.

اکتشاف یک میدان بزرگ گازی در روسیه
 شرکت نواتک روســیه اخیراً یک میدان بزرگ گازی با ذخیره ۵۲ میلیارد 

مترمکعب گاز در منطقه قطب شمال این کشور کشف کرده است.
این شرکت حجم ذخایر قابل استحصال این میدان گازی را ۵۲ میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
و ۲ میلیون تن میعانات اعلام کرده است.این میدان در شبه جزیره گایدان روسیه اکتشاف شده 
و از سوی یکی از شرکت های زیر مجموعه نواتک به نام آرکتیک LNG۱ کشف شده است.

نواتک اعلام کرده که با کشف این میدان، این شرکت تأسیسات خود در شبه جزیره گایدان را 
توسعه داده و می خواهد روند برداشت از آن را به رقم بهینه برساند.

اخبار کوتاه 

قاســم زاده گفت: حجم آب مخازن سد ها در کل 
کشور ۳ درصد رشد داشته، اما در تهران نسبت به 

سال قبل ۲۱ درصد کاهش یافته است. 
آقای فیروز قاسم زاده سخنگوی صنعت آب در نشست خبری 
گفت: بارش کشور به ۳۷ میلی متر رسیده که در مقایسه با شرایط 
بلند مدت ۲۴ درصد کاهش داشته است. نسبت به سال گذشته 
که تا به امروز ۳۳ میلی متر بارندگی داشتیم، امسال ۱۰ درصد 
وضعیت بهتری از این نظر داریم. از نظر استانی در استان های 
سیستان و بلوچستان، همدان، قزوین، کرمانشاه، قم سمنان، البرز، 

آذربایجان شرقی و تهران بالای ۵۰ درصد کاهش داشتیم.
به گفته قاسم زاده، تاکنون در تهران ۳۱ میلی متر بارش دریافت 
کرده که متاسفانه ۵۰ درصد نسبت به شرایط بلند مدت عقب 
است. این آمار نسبت به سال گذشته هم کاهش ۲۰ درصدی را 
نشان می دهد. این در حالی است که مصرف آب شرب تهران 
۴۰ هزار لیتر بر ثانیه است که عدد قابل توجهی است و نیاز است 

سیاست های کنترل مصرف را دنبال کنیم.

او اضافه کرد: استان های بوشهر، کهگیلویه و بویراحمد و فارس 
رشد ده درصدی بارش داشته اند و تدوام سامانه بارشی باعث شد 

که در خراسان شمالی بارش های خوبی را دریافت کنیم.
سخنگوی صنعت آب ادامه داد: ورودی سد ها هم ۳ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون متر مکعب بوده که نسبت به سال گذشته ۱۴ درصد 
رشد و در دراز مدت ۳۰ درصد کاهش داشته است. تاکنون هم 
۴.۵ میلیارد متر مکعب خروجی داشتیم که نسبت به سال قبل 
۴ درصد کاهش داشته است. مخازن ۳۷ درصد پرشدگی دارند 
که معادل ۱۸ میلیارد متر مکعب آب است. این حجم از آب هم 
نسبت به ســال گذشته ۳ درصد وضعیت بهتری دارد. مخازن 
تهران هم ۱۵ درصد پرشدگی دارند که کاهشی ۲۱ درصدی را 

نسبت به سال قبل نشان می دهد.
قاسم زاده گفت: امسال برف مناسبی دریافت نکردیم و تاکنون 
۷ درصد پوشــش برفی صورت گرفته که معادل سال گذشته 
اســت. در ابریز سد لتیان ۳۲ سانتی متر و در سایر سد ها بارش 

بیش از ۲۰ سانتی متری برف داشتیم.

این مقام مســئول درباره احداث حوضچه برای حل مشکل 
تأمین آب گفت: در شمال کشور با احداث حوضچه و جمع آوری 
آب های بهنگام نسبت به تأمین آب کشاورزی اقدام می شود و 
آب پشت سد سفیدرود نیز به مصرف کشاورزی در ارتفاعات و 
شرب می رسد. برای جنوب کشور نیز سد های ساحلی پیش بینی 
شده تا قبل از ورود آب به دریا ذخیره سازی شود و به این ترتیب 

هزینه های شیرین کردن آب دریا را نیز به حداقل می رسد.
به گفته او، موضوع جدی که از برنامه سوم و شاید قبل تر مطرح 
است اصلاح الگوی کشت اســت که می توان مصرف آبی را 
۵۰ درصد کاهش داد، به عبارت دیگر در صورت کاهش مصرف، 
ذخیره ســازی ۱۵ میلیارد متر مکعب تا ســال ۱۴۰۵ را پیش 
بینی می کنیم. قاسم زاده مسئله کاهش تلفات را از موضوعات 
در دســتور کار برای عبور از بحران آب دانست و گفت: اکنون 
۳۰ درصد آب بــدون درآمد داریم که حدود ۷ الی ۸ درصد آن 
فیزیکی و قابل احیا است اسناد در این بخش آماده است تا بتوانیم 

دستاورد هایی داشته باشیم.

سخنگوی صنعت آب خبر داد؛ 

کاهش ۲۱ درصدی ذخایر آب سد های تهران 

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی گفت: سند جامع حفاظت از محیط 
زیست با بررسی عملکرد گذشته و نگاه به افق آینده منطقه تدوین می شود.

 آقای پیام برزگر در نشست مشترک مدیران این سازمان و مدیران کل سازمان حفاظت محیط زیست، 
ضمن تشریح عملکرد این سازمان در حوزه حفاظت محیط زیست به عنوان مرجع حاکمیتی نخستین قطب 
پتروشیمی ایران اظهار کرد: نگاه سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی به بحث محیط زیست یک نگاه 

حاکمیتی توأم با مسئولیت پذیری، فرهنگ سازی، همچنین نظارت و کنترل صنایع پتروشیمی است.
وی با بیان اینکه هزینه در حوزه حفاظت محیط زیست در واقع سرمایه گذاری برای نسل های آینده است، 
افزود: حفاظت محیط زیست یکی از مبانی اصلی حاکمیتی از آغاز ساخت منطقه ویژه بوده است که به این 
منظور هزینه های بسیار خوبی در مباحث کنترلی انجام شده و همواره شاهد بهبود محسوس وضع زیست 

محیطی شرکت های منطقه بوده ایم و این روند تا رسیدن به نتیجه مطلوب همچنان ادامه خواهد داشت.
مدیرعامل ســازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ادامه داد: بعضی از صنایع که در گذشته به عنوان 
صنایع آلاینده معرفی می شدند امروز به صنعت سبز تبدیل شده اند و استاندارد های زیست محیطی را به دقت 

رعایت می کنند.
رئیس هیئت مدیره ســازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی با اشاره به زمینه سازی این سازمان برای 
استقرار شرکت های دانش بنیان در منطقه ویژه و حل مشکلات فناورانه صنعت پتروشیمی بیان کرد: اگرچه 
هنوز مشکلاتی در حوزه محیط زیست وجود دارد، اما مسیری را ترسیم کرده ایم که با نظارت عالیه سازمان 
محیط زیســت و حضور دانش بنیان ها بتوانیم به صنعتی دوست دار محیط زیست و پرافتخار برای کشور 

تبدیل شویم.
برزگر با بیان اینکه سند جامع حفاظت از محیط زیست منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی در حال تدوین 
است، گفت: پروژه های بسیار زیادی در منطقه ویژه برای تصفیه پساب و پیشگیری از آلایندگی اجرا شده 
و رویکرد های مثبتی پیش روی ما قرار دارد و سند جامع حفاظت محیط زیست در منطقه ویژه اقتصادی 

پتروشیمی با نگاه به عملکرد گذشته و افق آینده منطقه در حال تدوین است.
وی در پایان گفت: مسیر پیش روی ما، مسیر سربلندی و افتخار صنعت عظیم پتروشیمی در کنار حفظ و 

اعتلای محیط زیست در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی خواهد بود.

 سند جامع حفاظت محیط زیست 
در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 

 AH70 برای نخستین بار در کشور، قیر
که گریدی تازه و متناســب با بازارهای 
جهانی محسوب می شــود، در شرکت 
پارس بهین پالایش نفت قشم تولید شد.
افســانه ملک شــاهی، رئیس پالایشگاه نفت 
فوق سنگین پاسارگاد قشم در این باره گفت: این نوع 
قیر که الزام های استاندارد قیر موردنیاز کشورهایی 
نظیــر چیــن را دارد، از پرمصرف ترین گریدهای 

مصرفی قیر در این کشور به شمار می آید.
وی با اشاره به اینکه شرکت پارس بهین پالایش 
نفت قشم، نخستین تولیدکننده قیر AH۷۰ در 

ایران اســت که توانسته این گرید را به صورت صنعتی و خالص تولید کند، افزود: با توجه به اینکه تاکنون 
امکان تولید این نوع قیر در هیچ کدام از شــرکت های تولیدکننده قیر وجود نداشته، تولید این محصول در 
گسترش بازارهای جدید و ارزآوری برای کشور بسیار حائز اهمیت است.رئیس آزمایشگاه پالایشگاه نفت 
سنگین پاسارگاد قشم در این باره تأکید کرد: بازارهای هدف با توجه به استانداردهای مختلف موجود بین المللی 

و منطقه ای تعریف می شوند که مهم ترین استانداردهای محصول قیر در این بازار تعریف شده است.
ملک شاهی با اشاره به امکان تولید دو گرید دیگر روتین قیر مصرفی در کشور چین در این پالایشگاه تصریح 
کرد: بیش از پنج ســال است که درخواست و سفارش تولید این محصول از طرف شرکت های چینی، به 
تولیدکنندگان قیر ایران اعلام شده است. در نخستین سال فعالیت شرکت پارس بهین پالایش نفت قشم از 
زیر مجموعه های گروه گسترش انرژی پاسارگاد سعی کردیم با تحقیقات دقیق و انجام آزمون های تخصصی 

به روی انواع خوراک  ورودی به پالایشگاه و تولیدات مختلف، این نیاز بازار جهانی را برآورده کنیم.
وی با تأکید بر اینکه نخستین شرکتی در ایران هستیم که ضمن بهره برداری از خوراک نفت سنگین، تولیدات 
قیر تازه متناسب با نیاز جهانی برای ارزآوری برای کشور و خودکفایی در تولیدات متنوع قیری را پیگیری 
می کنیم، بیان کرد: تولید این نوع قیر به نوع خوراک و متغیرهای تولید و دقت زیاد در شرایط تولید بستگی 
دارد و با توجه به کیفیت بالای آن، سبب صرفه جویی قابل توجهی در هزینه، انرژی و زمان موردنیاز می شود.

رئیس آزمایشگاه نفت سنگین پاسارگاد قشم گفت: بزرگ ترین مزیت پالایشگاه پارس بهین نفت قشم برای 
تولید این محصول، نوع فرآیند است که به روش استحصال مستقیم بوده و در آن روغن و مالتین های کمتری 
از بین می رود. همچنین نوع خوراک دریافتی پالایشگاه از نوع نفت فوق سنگین بوده که این موضوع نیز در 
کیفیت بالای قیر تولیدی مؤثر است.ملک شاهی تأکید کرد: حرکت به سمت تولید دیگر گریدهای قیر نیز 
ادامه خواهد داشت و ما در واحد آزمایشگاهی در کنار همکاران خود در واحد تولید و عملیات در حال پیگیری 
و فعالیت تحقیقاتی در این باره هستیم و فعالیت تحقیقاتی درباره دو نوع قیر عملکردی و استرالیا در آزمایشگاه 
آغاز شده است. شرکت پارس بهین پالایش نفت قشم که از شرکت های زیرمجموعه گروه گسترش انرژی 
پاسارگاد است، بهمن ماه پارسال با حضور رئیس جمهوری افتتاح شد و نخستین پالایشگاه نفت فوق سنگین 
کشــور است، از مهم ترین تولیدات پالایشگاه نفت فوق سنگین پاسارگاد قشم قیر در گریدهای مختلف و 

محصولات هیدروکربنی است.

تولید گریدی تازه از قیر در پالایشگاه 
نفت فوق سنگین پاسارگاد قشم

رحمانی گفت: اگر مشــترکی به ازای یک درصد مصرف نسبت به سال گذشته کمتر 
مصرف داشته باشدمی تواند تا۴۵درصداز پاداش تخفیف استفاده کندو افزایش قیمت  

تعرفه ها و جریمه در بخش پرمصرف ها نیز اعمال میشود.
مسلم رحمانی اظهار کرد: همسو با اجرایی کردن بند )م( تبصره یک قانون بودجه شرکت ملی گاز ایران، 
مصارف در بخش خانگی، شــهرها و روستاها از اقلیم های یک تا ۵ و اقلیم های بسیار سرد تا اقلیم گرم، 

تقسیم بندی شده است.
وی افزود: براساس بند )ک( تبصره ۱۵، گاز بهای مشترکان زیر پوشش کمیته امداد و بهزیستی که مصارف 
متعارف در پلکان اول تا سوم قرار دارند، رایگان می شود و مبلغ گاز بهای این مشترکان از محل افزایش قیمت 
تعرفه های بدمصرف جبران می شود.سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران تصریح 
کرد: بر اساس مصوبه دولت سه پلکان اول مصرف در همه اقلیم ها بدون تغییر باقی مانده و این یک تشویق 
برای مشترکانی است که در حد متعارف گاز مصرف می کنند.رحمانی بیان کرد: پلکان چهارم تا ششم ۳۰ درصد 
تعرفه آنها نسبت به دوره پیش افزایش یافته، پلکان هفتم تا دهم ۵۰ درصد و پلکان یازدهم و دوازدهم که 

بسیار پرمصرف هستند با قیمت ثابت ۵ تا ۶ هزار تومان محاسبه می شود.
وی با بیان اینکه رایگان شدن گازبهای مشترکان کم مصرفی که زیر پوشش کمیته امداد و بهزیستی هستند 
از محل افزایش قیمت های مشترکان پرمصرف است، ادامه داد: مشترکانی که از پلکان ششم به بعد ۸۰ درصد 
مصرف پارسال را بیشتر مصرف کنند، یعنی دوره متناظر سال گذشته اش ۸۰ درصد بیشتر از مصرف داشته 

باشد قیمت تعرفه ای که برای آنها محاسبه می شود دو پله بالاتر خواهد بود.
سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران گفت: پرمصرف هایی که در پله های 
بالاتر دهم، یازدهم و دوازدهم قرار می گیرند و به طور معمول در منازلشان استخر و جکوزی دارند، مصارف 

غیرمتعارف است و مسئله برای ادارات مراکز آموزشی و گردشگری هم اتفاق می افتد.
رحمانی تأکید کرد: طبق آئین نامه باید ۹۰ درصد مصرف متناظر پارسال داشته باشند و اگر نسبت به این 
۱۰ درصد کاهش بیشتر از این صرفه جویی اتفاق بیفتد در این اماکن مبلغ گازبهای آنها نیز ۱۰ درصد کاهش 
می یابد.وی یادآور شد: اگر صنایع با هماهنگی شرکت ملی گاز ایران به مدت پنج روز متوالی ۳۰ درصد مصرف 

متناظر سال ۱۴۰۰ را کاهش دهند، ۵ درصد از تخفیف گازبها برخوردار خواهند شد.

 مشترکان کم مصرف گاز
 پاداش صرفه جویی می گیرند

مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال از انتقال حدود 
۳ میلیارد لیتر فرآورده از طریق این منطقه در هشت ماه امسال خبر داد.
آقای محمدمهدی جامعی در این باره گفت: در هشت ماه نخست امسال حدود ۲ میلیارد 
و ۷۲۹ میلیون لیتر فرآورده از طریق این منطقه منتقل شده که از این مقدار، یک میلیارد 
و ۵۵۲ میلیون لیتر مربوط به بنزین و یک میلیارد و ۱۱۱ میلیون لیتر مربوط به نفت گاز و 

بقیه نیز مربوط به نفت سفید بوده است.
وی افزود: انتقال روزانه ۸ میلیون لیتر فرآورده تولیدی پالایشگاه تهران و موردنیاز استان 
مازندران، از طریق خط لوله ۱۲ اینچ ری - ساری منطقه شمال شرکت خطوط لوله و 

مخابرات نفت انجام می شود.
مدیر شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال تأکید کرد: به منظور تأمین 
بخشی از نیاز های استان مازندران نیز فرآورده های موردنیاز با خط لوله ۱۶ اینچ نکا - 
ساری و با ظرفیت ۴۵ هزار بشکه در روز انتقال داده می شود. سوخت استان گلستان نیز از 
طریق خط لوله ۱۰ اینچ شاهرود - علی آباد و ۸ اینچ علی آباد - گرگان و علی آباد - گنبد با 
ظرفیت انتقال ۴۱ هزار بشکه در روز حمل و در انبار نفت شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی، تامین و تحویل می شود.
جامعی با اشاره به مصرف روزافزون سوخت در ۶ ماه نخست امسال گفت: مسئولیت 
ما به عنوان خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال بسیار خطیر است و باید با حداکثر 

ظرفیت کار کنیم.
وی با اشاره به اهمیت منطقه خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال در دسترسی به 
کشور های حوزه خزر از طریق پایانه ها به منظور سوآپ نفت و فرآورده افزود: منطقه شمال 
منطقه یازدهم شرکت خطوط لوله و مخابرات به شمار می آید که به واسطه بحث سوآپ 
نفت خام در سال ۸۴ شکل گرفت و اهمیتی بسزا دارد. با روی کار آمدن دولت سیزدهم، 
تغییراتی در سیاست های سوآپ ایجاد شد که به تبع آن تغییراتی در مرکز انجام شده و 

هم اکنون امکان صادرات و واردات نفت خام و فرآورده فراهم است.
مدیــر خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شــمال ضمن اعــلام آمادگی کامل و 
صددرصدی منطقه برای عبور از فصل ســرما و تأمین سوخت زمستانی گفت: تدابیر 
لازم در این زمینه اندیشیده شده و گروه های عملیاتی نیز در مناطقی که در خطر وقوع 

سیلاب هستند، مستقر شده اند.
جامعی همچنین با تأکید بر نقش مهم منطقه شمال خطوط لوله و مخابرات نفت در 
انتقال نفت خام و تأمین سوخت موردنیاز استان های مسافر و زائرپذیر افزود: ۱۰ مرکز 
انتقال نفت در منطقه شمال شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت فعال است که سه مرکز 
در استان گلستان و هفت مرکز در استان مازندران قرار دارد، همچنین سه ایستگاه پمپاژ 

در سه مرکز علی آباد، گرگان و گنبد فعال است.
وی با اشاره به اینکه وظیفه اصلی ما انتقال ایمن نفت و فرآورده است، درباره نگهداری 
از خطوط لوله منطقه گفت: با وجود تصورها، خاک منطقه شمال مناسب است و همین 
موضوع تأثیری بسزا در نگهداری خطوط دارد. پیگرانی هوشمند برای همه خطوط منطقه 
انجام و با توجه به مطرح بودن باران های فصلی در منطقه و بحث رانش زمین، همه نقاط 

در معرض خطر شناسایی و ایمن سازی شده است.

 انتقال حدود ۳ میلیارد لیتر فرآورده
 با خطوط لوله و مخابرات منطقه شمال 

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران تأکید کرد که 
بهینه سازی مصرف گاز و انرژی تنها به عهده وزارت 
نفت و شرکت ملی گاز نیست و به عزمی ملی نیاز دارد.
مجید چگنی )دوشــنبه، ۲۱ آذرمــاه( در گردهمایی پژوهش و 
فناوری شرکت ملی گاز ایران که در ساختمان ستاد این شرکت 
برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته پژوهش گفت: روند تحولات 
در دنیا بسیار شتابنده است و پیشرفت  به ویژه در حوزه علم و فناوری 

نشانه اقتدار کشورها و بسیار قابل توجه است.
وی ادامه داد: همه کشورها با هدف اینکه بتوانند در حوزه سیاسی 
خود را تثبیت کنند به توسعه پژوهش روی می آورند و این اصل و 
راهبردی مهم در همه دنیاستم ایران هم از این قاعده مستثنا نیست 
و اگر ما هم بخواهیم استقلال و ثبات کشور را تضمین کنیم باید 

توانایی ها در این حوزه را به منصه ظهور بگذاریم.
معاون وزیر نفت در امور گاز تصریح کرد: پس از انقلاب تاکنون در 
حوزه های مختلفت به ویژه حوزه دفاعی به مدد فرهیختگانمان در 
دنیا، حرفی برای گفتن داریم، بنابراین این توانمندی برای پیشرفت 

در همه حوزه ها وجود دارد.
چگنی اظهار کرد: در صنعت نفت و گاز نیز شاهد نهادینه شدن 
دانش هستیم، اما همچنان راه های زیادی در پیش داریم و انتظار 
بیشتری وجود دارد. اکنون در کشورهای در حال توسعه بیش از ۵ 
درصد منابع در حوزه علم و فناوری هزینه می شود و به نظر می آید 
این موضوع باید بیشتر مورد توجه مسئولان در کلان قرار گیرد و 

جذب هدفمند سرمایه و اعتبارات در دستور کار باشد.
وی با تأکید بر ســامان دهی شــرکت های دانش بنیان و تداوم 

رویکرد ســاخت داخل و توجه به تولید در سال های آینده افزود: 
باید زیرساخت های لازم برای حضور این شرکت ها در صنعت گاز 

و تجاری سازی صنعت فراهم شود.
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران یادآور شد: با بهینه سازی و کنترل 
مصرف گاز طبیعی در کشور امکان گازرسانی به همه مشترکان در 
بخش های مختلف وجود خواهد داشت، اما با وضع مصرف کنونی 
بی شک دچار مشکل هســتیم. با این حال می توان با همکاری 
شــرکت های دانش بنیان، فرهنگ بهینه سازی مصرف انرژی از 
سوی همه دستگاه ها و وزارتخانه های مرتبط و نهادینه  کرد، زیرا 
این وظیفه تنها به عهده وزارت نفت و شرکت ملی گاز ایران نیست 

و نیاز به عزمی ملی و فرابخشی دارد.
بر اساس این گزارش، نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی در حوزه 
صنعت گاز نیز در حاشیه این نشست رونمایی شد و مدیرعامل و 

مدیران شرکت ملی گاز ایران از آن بازدید کردند.

 بهینه سازی مصرف گاز 
تنها به عهده وزارت نفت نیست 

عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور مازندران اعلام کرد:

کسری منابع در حوضه های آبریز دریای خزر
عضو هیات علمی و استادیار دانشگاه پیام نور مازندران، گفت: 
اغلب حوضه های آبریز داخلی بخش دریای خزر به ویژه دشت 
هراز مهم ترین دشت شالیزاری کشور یا دشت تجن که نقش 
کلیدی در تولید محصولات کشاورزی موثر در امنیت غذایی 
دارد، با کسری منابع روبرو شده اند که نتیجه کاهش منابع و 

توسعه مصارف است.
 بابک مومنی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: اگر نگاه تاریخی به منابع و 
مصارف آب در استان مازندران شود، طی ۱۵ سال اخیر یک روند کاملا متفاوتی 
را نسبت به آمار بلند مدت و ۵۰ ساله منابع و مصارف آب در استان شاهد خواهیم 
بود. وی با اشاره به اینکه در پدیده هایی چون تغییر اقلیم و کاهش نزولات جوی 
با محدودیت منابع مواجه شده ایم، افزود: متاسفانه پتانسیل منابع آبی استان از 
۶.۲ دهم میلیارد متر مکعب، امروزه به کمتر از ۴.۵ میلیارد متر مکعب رسیده و 

داشته ها به شدت تقلیل پیدا کرده است.
 عضو هیات علمی و اســتادیار دانشگاه پیام نور مازندران، خاطرنشان کرد: 
همچنین در بخش کشاورزی و توسعه مصارف قسمت های دیگر مانند مصارف 

خانگی و صنعتی با رشد چشمگیر مصرف آب نیز مواجه شده ایم و متاسفانه 
باید دست اندازی از حوضه های آبریز مجاور نظیر فلات مرکزی ایران به منابع 

آبی حوضه آبریز خزر که باعث محدودیت آن نیز شده را هم باید اضافه کرد.
 وی افزود: اغلب حوضه های آبریز داخلی بخش دریای خزر به ویژه دشت 
هراز مهم ترین دشت شالیزاری کشور یا دشت تجن که نقش کلیدی در تولید 
محصولات کشاورزی موثر در امنیت غذایی دارد، با کسری منابع روبرو شده اند 
که نتیجه کاهش منابع و توسعه مصارف است.مومنی گفت: بنا بر اطلاعات 
موثق از کارشناسان خبره شرکت آب منطقه ای مازندران، دشت تجن با حدود 
۵۱۲ میلیون متر مکعب کسری مخزن روبرو است و متاسفانه در دشت های 
مهم استان شکافی که بین مصرف و منبع به وجود آمده، در افق ۱۴۲۵ رو به 
رشد است.این محقق، پژوهشگر و دکترای علوم مهندسی آب، یادآور شد: تا 
زمانی  که در دوره امنیت آب قرار داریم باید با نگرش جهانی همسو باشیم. چرا 
که مسئله آب در آینده با چالش های اجتماعی و امنیتی مواجه خواهد شد و قطعا 
موضوعاتی همچون امنیت غذایی و اجتماعی جامعه را مورد هدف قرار می دهد.
وی با بیان اینکه هر چه زودتر و با تدابیر جدی تر در ســطح مدیریت عالی 

استان با استفاده از ظرفیت های علمی برای اثبات حقانیت مازندران در سطوح 
ملی باید جلوی پدیده های شوم انتقال آب بین حوزه ای گرفته شود، اظهار کرد: 
استانی که در مصارف خود نقش کلیدی و اساسی را در امنیت غذایی کشور بر 
عهده دارد نباید به خاطر لابی های سیاسی و قدرت خاص بعضی از استان های 
همجوار به راحتی حق آبه تاریخی اش در مناطقی مانند هراز، تجن و تالار توسط 
بعضی از همسایگان با نگاه کمتر ملی و صرفا سیاسی، به آن دست درازی شود.
این اســتاد دانشگاه ادامه داد: لازم است استان همجوار مشکلات خود را به 
جای اصلاح الگوی مصرف و سازگاری با کم آبی که مهم ترین اسناد مازندران 
در بخش آب اســت از طریق انتقال آب بین حوضه ای و با کم ترین درک از 
مفاهیم حوضه های هیدرولوژیک منابع آبی استان را محدودتر از اکنون و با 
چالش های جدی تری مواجه کنند.این محقق، پژوهشــگر و دکترای علوم و 
مهندسی آب، افزود: مازندران در تابستان گذشته به نقطه ای رسید که مخزن سد 
شهید رجایی به تراز خطرناک ۲۲.۵میلیون متر مکعب ذخیره آبی رسیده بود و 
حال اگر در بالادست این سد پروژه غلط انتقال آب فینسک رخ دهد قطعا اراضی 
پایین دست این سد که حق آبه تاریخی دارند در سال های آینده علاوه بر تنش 

آبی، منابع آبی کافی برای تولید محصول استراتژیک برنج را نخواهد داشت.
وی دقت نظر نســبت به اصلاح نظام بهره برداری و تحول در سیستم ها و 
الگوهای مصرف آب در حوضه آبریز استان یکی دیگر از راهکارها دانست و 
گفت: متاسفانه نگاه به مسئله آب صرفا سخت افزاری) مانند احداث سدهای 
متعدد و یا اجرای پروژه های عمرانی در پایین دست این سدها( است اما مسئله 
این است که پس از خاتمه عملیات اجرایی و عمرانی که آن هم معمولا ناقص 

اجرا می شود به شبکه آبیاری و زهکشی آن توجهی نمی شود.
مومنی با بیان اینکه باید توجه ویژه به اســناد بالادســتی شود، یادآور شد: 
مهم ترین ســند، اصلاح الگوی مصرف است که علاوه بر نیازهای سخت 
افزاری) مانند تکمیل شبکه ها، اصلاح زیر ســاخت های اراضی کشاورزی( 

نیازهای نرم افزاری )استقرار نظام مدیریت بهره برداری( است.
به گفته عضو هیات علمی و استادیار دانشگاه پیام نور مازندران، باید روش های 
نوین مانند استفاده از ســامانه های کم فشار، الگوهای مدرن تحویل آب به 
بهره برداران در قالب تشکل ها آموزش داده شود تا با یک نگاه اقتصادی بتوان 

برای اصلاح الگوی مصرف در این زمینه قدم های اساسی برداشته شود.


